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s blížícími se volbami jsem se konečně odhod-
lal Ti napsat něco, co mi došlo už před pár lety, co 
však dnes působí tak nezvykle, že jsem se Tě trochu 
bál. Jsi hrdý na to, že jsme demokratickou zemí, kde 
jsou zaručeny základní občanské svobody? Demo-
kracii jsme si zvykli pokládat za jediný správný sys-
tém správy státu. Jsme schopni to povědět automa-
ticky, kdyby nás někdo z nejhlubšího spánku pro-
budil. Ale...

... často narážíme na to, že to tak úplně nefun-
guje. Po volbách usedají na vládní a poslanecké 
trůny (o těch prezidentských nemluvě) lidé, u nichž 
se příliš často projevují morální i kompe-
tenční nedostatky, a to i nedostatky velmi 
podstatné. Kolik politiků zpronevěřilo mili-
ony? Kolik jich svou korumpovatelností za-
vinilo, že ze státního rozpočtu zmizely mi-
liardy? Kolik z nich bylo a je špatnými pří-
klady v oblasti morálky?

Po listopadu se běžně říkalo, že za to může 41 
let tzv. diktatury proletariátu, kdy jsme se, my chu-
dáci, kteří jsme před válkou měli demokracii tak 
rozvinutou, demokratickým principům odcizili. 
„Bude to trvat nějakou dobu, a my se demokracii 
zase naučíme“, tak se řečnilo a psalo ještě před de-
seti lety. Proč už se o tom takhle nemluví? Od Listo-
padu uběhlo mnoho vody, a morálka a kompetent-
nost politiků se u nás příliš nelepší. Navíc vidíme, 
že demokracie je v úzkých i v tradičně dlouhodobě 
demokratických zemích, jako je třeba Francie nebo, 
hrůzo hrůz, Spojené státy.

Automatickým východiskem takových úvah 
bylo, že demokracie nemá chybu. Jsem přesvědčen, 
že základní chyba je naopak v tomto předpokladu. 
Demokracie jako taková má totiž spoustu úskalí. 
Funguje jen v některých kulturách, zeměpisných šíř-
kách a dobách. Opravdu jen v určitých končinách: 
V poslední době se podařilo prozkoušet, že nedemo-
kratické režimy ve Středomoří, a dokonce i ty diktá-
torské v Libyi a v Iráku, byly pro občany uvedených 
zemí spravedlivější a milosrdnější než v anarchii ús-
tící pokus o demokracii, která nastoupila po nich.

O demokracii si nedělal iluze už Aristotelés 
a pokládal ji jen za jednu z možností, ne za to nej-
lepší, co je k dispozici. Velkým úskalím je také její 
nestabilita. Jak dlouhá doba byla potřeba k tomu, 
aby se z demokratického Německa stala totalitní 
říše? Demokracie tam tyranii připravila nástupní 
prostor. Pak už stačila jen chvíle voleb, aby jako 
mávnutím kouzelného proutku převzala žezlo dik-
tatura. Nebylo to ojedinělé selhání vlivem nešťast-
ných okolností, úplně stejně to proběhlo i u nás 
v Únoru a v řadě dalších zemí. Nešlo totiž jen 
o dílčí selhání systému, ale o systémovou chybu, 
která se v určitých souvislostech vždycky projeví.

Problém demokracie nikdy není předně v těch, 
kdo jsou zvoleni. Zásadní problém demokracie je 
ve voličích. To oni mají v rukou moc, a když ji po-
užijí špatným způsobem, na trůny usedají ti, kteří 
jim pak svým nemorálním nebo nekompetentním 
jednáním tahají umným způsobem peníze z kapes 
(a buďme rádi, když to není ještě něco horšího). Tak 
umným, že si toho občané většinou ani nevšimnou, 
a když, tak pozdě.

Klíčová skupina, to jsou v demokracii prostě vo-
liči. Jak to udělat, aby neselhávala? Podstatné je si 
uvědomit, že chybná volba je jen důsledkem dlou-
hodobého průšvihu. Lidé si totiž zvolí představi-
tele, kteří jsou jako oni. Před lety mnou otřásl údaj 
z demografického průzkumu, který odhalil, že vět-
šina českých mužů by neváhala znásilnit pohled-
nou ženu, kdyby z toho nevyplynuly žádné sankce. 

Bude mít u nich politik, který má krásné manželství 
a podporuje zdravé vztahy mezi muži a ženami, ně-
jaké plus? Ani krást na daních není dnes u nás spo-
lečensky odsuzováno.

Shrnuji: Jak by nemorální voliči mohli zvolit 
morální státní představitele?

Podobně je to s kompetentností. Zákonodárná, 
vládní i správní moc je dnes v mnoha oblastech nu-
cena rozhodovat o tak náročných věcech, že jim ro-
zumí jen poměrně úzký okruh odborníků. Lidé, 
kteří dostali mandát, musejí rozhodovat o věcech, 
kterým rozumět ani nemohou. Možná v té které 

správní radě nebo v parlamentu sedí pár lidí, kteří 
potřebné znalosti a vhled mají, ale ti nezřídka bý-
vají přehlasováni těmi ostatními (obávám se, že je 
tomu tak nezřídka i ve staršovstvech našich sborů). 
Když ani volení představitelé nemají dost kom-
petence, jak by kompetentní předáky mohli zvolit 
běžní lidé, kteří nemají šanci odhadnout skutečnou 
kompetentnost těch, z nichž si mají vybrat?

Mezi tyto nekompetentní voliče řadím i sám 
sebe. Několikrát jsem volil lidi, kteří naši zemi po-
škodili, a to vzdor tomu, že jsem někoho slyšel vy-
světlit, proč je daný člověk do funkce nevhodný. 
Dnes vím, že měl můj strýček, matematik Vlastimil 
Macháček, pravdu, když mě varoval před Václavem 
Klausem, ale já jsem strýci tenkrát nevěřil. Žel, ne-
byl to jediný případ mých volebních experimentů.

Jak by nekompetentní voliči mohli zvolit kompe-
tentní státní představitele?

Proč demokracie dříve někde fungovala lépe 
než dnes u nás? Protože voliči tam byli morálnější 
a kompetentnější. Strany a hnutí tehdy také ještě 
nenahlédly zásadní slabinu demokracie, takže se 
snažily vytvářet kvalitní programy, zatímco dnes 
přicházejí s  výkřiky, které jen mají přesvědčit vo-
liče, bez ohledu na to, jestli pro společnost do bu-
doucna přinesou něco hodnotného. Opít voliče roh-
líkem je totiž reálné. Rohlíky mám rád, a koblihy 
ještě radši.

Mohou vůbec voliči volit dobře? Pokusil jsem se 
Ti vysvětlit, že to dnes u nás není možné… leda že 
by… leda že by… leda že by se stal zázrak. Když de-
mokracie funguje, je to podle mě zázrak. Tady do-
stáváme prostor my křesťané. Vládce dosazuje i se-
sazuje Hospodin. To je úplně jiná perspektiva. Tam, 
kde to po lidsku vypadá špatně, je prostor pro mi-
lost. Víc než to, koho budeš volit, rozhodne o vý-
sledku voleb to, jak se budeš modlit.

A ještě pár slov na obhajobu demokracie. Vzdor 
tomu, co jsem napsal, to není nejhorší vládní sys-
tém. Vedle nevýhod je v mnohém přínosná. Mys-
lím, že demokracii smíme v našich končinách dá-
vat přednost jako momentálně tomu nejméně špat-
nému mocenskému systému.

Nevím, zda lze být na demokracii hrdý, ale jsem 
přesvědčen, že za ni můžeme být vděční. Platí však, 
že demokracie nic nezaručuje. Je značně křehká 
a dnes i hodně poškozená. Spoléhat na  demokracii 
by bylo bláhové. Bůh Bible ale říká, že se zajímá 
o politiku, a to z toho důvodu, že mu záleží na spra-
vedlnosti, na tom, abychom mohli i v dnešním po-
rušeném světě žít pokojně a abychom v něm mohli 
svobodně šířit Boží království.

Milý čtenáři,

Koblihy mám rád...

editor ia l

rálovství.
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V íte přece, co zatím brání tomu, aby se 
( Antikrist) ukázal dřív, než přijde jeho čas. 
Nepravost již působí, ale jen skrytě, dokud 

nebude odstraněn z cesty ten, kdo tomu brání. 
(2Te 2,7)

Při četbě  knihy „Etika“  z  pera německého 
evangelického teologa Dittricha Bonhoeffera 
jsem narazil na pár odstavečků věnovaných po-
známkám k tomuto ne zcela jednoznačnému no-
vozákonnímu oddílu.

„Před konečným zhroucením světa do  pro-
pasti může ochránit jen dvojí,“ píše Bonhoef-
fer. „Jednak zázrak nově probuzené víry a  pak 
moc, kterou Bible označuje jako ‚toho, kdo tomu 
brání‘.“  

Zázrak probuzení je Božím činem, přichází 
„shora, mimo vše, co je v  dějinách dosažitelné 
a pravděpodobné“, je činem Boží svrchovanosti 
a místem, kde má být zvěstován, je církev.

Ona druhá moc, „která brání“, která dosud 
stojí v  cestě bezbřehému rozmachu moci toho 
Zlého, je však mocí lidskou, sekulární, svět-
skou, je to „značnou fyzickou silou vybavená 

pořádková moc“, které Bůh umožňuje účinně 
působit v  dějinách a  omezovat zlo. Touto mocí 
není Bůh sám, není to ani moc bezúhonná a do-
konalá, nicméně Bůh si ji používá, aby zachoval 
svět před zkázou. „Je to moc státu, která usta-
novuje a uchovává řád“, je to onen veřejný, po-
litický, civilizační řád, stavící lidem (a  jejich 
choutkám) hranice a tím střežící jejich svobodu.

Zajímavý a  velmi jasnozřivý postřeh! Stát – 
jakožto strážce přirozeného lidského řádu – je 
tedy v této optice nahlížen jako ona moc, „která 
brání“ rozkladu společnosti, pádu do chaosu, ná-
stupu antikristovských tyranií, včetně té konečné 
(s velkým A na začátku), kterou Písmo očekává 
před příchodem konce časů.  

Stejný boj, jiné kulisy
Moc duchovního probuzení a moc světského 

veřejného řádu se svou podstatou zcela liší, při-
pouští Bonhoeffer. Nicméně, tváří v  tvář nastu-
pujícímu chaosu se přesto „obě ocitají v těsném 
svazku a nenávist ničivých sil se pak obrací proti 
oběma jako proti úhlavním nepřátelům“.

Bonhoeffer sepisoval jednotlivé dílky své roz-
sáhlé Etiky na přelomu 30. a 40. let, v době, kdy 
v  jeho rodném Německu vrcholila nacistická 

diktatura se vším svým krvelačným barbar-
stvím. Zděděný civilizační řád nebyl tehdy scho-
pen nacistickému náporu odolat, svět se pro-
padl do chaosu, stát byl pohlcen temnými silami 
a v mnoha ohledech se sám stal nástrojem dikta-
tury a útlaku.  

Okolnosti situace naší a  Bonhoefferovy se 
jistě v  mnohém dramaticky liší, neliší se však 
ve své samotné podstatě – v jistém smyslu čelíme 
jiným projevům téže krize, prožíváme tentýž boj 
v jiných historických kulisách.

Bonhoeffer totiž viděl nacistické barbarství 
jako nejzhoubnější projev krize, která otřásá ce-
lým Západem. Západ totiž „odmítá své dějinné 
dědictví (...) a stává se tak nepřítelem Krista. To 
je specifická situace naší doby a znamená oprav-
dovou zkázu.“ Západ opouští své křesťanské dě-
dictví, v důsledku čehož se rozpadá samotný ci-
vilizační řád, ten, „který má bránit“ společnost 
proti pádu do chaosu...

Zatímco nacisté a  souběžně s  nimi z  jiné 
strany komunisté usilovali stát ovládnout a uči-
nit jej nástrojem své všeobjímající moci, dnes 
jsme svědky strategie, která se prezentuje zdán-
livě opačně: Stát (mluví se zejména o  tzv. „ná-
rodním státu“, v němž je spatřován kořen všeho 
zlého) má být překonán, nahrazen čímsi vyspě-
lejším, globálnějším, nadnárodním. Stát (a  vše, 
co jej udržuje v chodu a drží na uzdě, jako je de-
mokracie, vláda zákona, politické strany, ba i po-
litika samotná) je prohlašován za cosi přežilého, 
zpozdilého, nemoderního.     

Uvědomují si všichni ti, kdo s  revolučním 
zápalem bourají „starý svět“ s  jeho „měšťáckou 

 Čínští čekatelé na azyl. Už dva ro-
ky čekají čínští křesťané na vyřízení žádos-
ti o azyl v ČR. 131 českých osobností pro-
to začátkem září napsalo otevřený dopis 
premiérovi Bohuslavu Sobotovi, ve kterém 
ho žádají, aby dohlédl na to, že jejich žá-
dost bude brzy kladně vyřízena. Upozorňu-
jí na to, že kauze křesťanů hledajících u nás 
ochranu se věnuje dokonce i provládní čín-
ský tisk, který uprchlé věřící očerňuje. 

„Snadno se lze dočíst a také si ově-
řit, že lidová Čína jako ateistický stát nená-
vidí a pronásleduje lecjaká náboženství 
a náboženská hnutí včetně křesťanství. Je 
obecně známo, že vyznavači různých církví 
jsou podrobováni nelítostné perzekuci 
včetně věznění, mučení, ba i zabíjení,“ stojí 
dále v dopise. Ten podepsali lidé nejrůz-
nějších profesí, mnozí z nich jsou signatáři 
Charty 77. Svůj podpis připojil např. řím-
skokatolický biskup Václav Malý, religioni-
sta Zdeněk Vojtíšek, spisovatel Milan Uhde 
nebo evangelický farář Miloš Rejchrt. 

Vadí jim nekonečné a nezákonné pro-
dlužování lhůty ze strany českých úřadů, 
dokdy musí být žádost vyřízena, a podezí-
rají stát z toho, že se tak děje kvůli politic-
kým a ekonomickým zájmům v Číně. 

„Tento trapný případ obnažuje  českou 
migrační politiku, izolacionismus, neo-
chotu přijímat utečence a české ‚sortý-
rování‘, rozdělování lidí. ... Slova Bohu-
slava Sobotky o úctě k Václavu Havlovi jsou 
jen prázdné, duté řečičky. Ve skutečnosti 
jsme za jeho vlády zemí bez tváře a bez 

srdce,“ napsal ke kauze komentátor serveru 
 Aktuálně.cz Martin Fendrych. 

 Dokument o pomoci na Ukrajině. 
V červenci tohoto roku natočil dokumen-
tarista Zdeněk Chaloupka film „Nový svět 
na Donbase“. Dokument vypráví příběh 
mladého Čecha, který se před třemi lety 
rozhodl dávat a nesrovnatelně víc tím na-
konec získal. Michal Kislicki pracoval jako 
elektrikář v brněnské továrně a žil rutinní 

život jako většina pětadvacátníků. „Když 
jsem si položil otázku, jestli by se mi líbilo 
takhle prožít celý život, odpověď zněla, že 
ne,“ vypráví v dokumentu. Rozhodl se po-
moci lidem trpícím na Ukrajině kvůli vá-
lečnému konfliktu, který tehdy zrovna vy-
pukl. Našel si tam manželku, jednu z dob-
rovolnic, a uvěřil tam také v Boha. 
Následně založil organizaci Chuť pomáhat, 
která se snaží podporovat místní jak mate-
riálně, tak duchovně. „Lidem na frontě ne-
stačí modlitba, v zimě potřebují topení, 
aby neumrzli. Zároveň je velice důležité 
za nimi jezdit a dodávat jim sílu. Po třech 
letech války už mnohým dochází,“ říká. 

Shání například lidem dřevo na zimu nebo 
organizuje letní tábory pro děti z váleč-
ných zón. 

Premiéra dokumentu se bude vysílat 
15. října v 13:25 na ČT2.

 NG fest si vytknul nelehký úkol – za-
bavit celou rodinu. Jedná se o multižánro-
vý open-air festival v jihomoravském Ja-
vorníku nad Veličkou, letos (29. 7.) se ko-
nal již pošesté. Zúčastnilo se ho na 650 
dospělých a dětí, pro které byl připraven 
pestrý program: několik divadelních před-
stavení, atrakce pro děti (skákací hrad, 
trampolína, malování na obličej, dětský 
koutek s hračkami...), čtyři koncerty (letos 
vystoupila skupina Only His, slovenský pís-
ničkář Kiko Balco, slovenská zpěvačka Ja-
nais a kapela Lámačské chvály) a také 
např. seminář s názvem „Pět kroků k život-
ní spokojenosti“. 

„Našim záměrem bylo připravit nejen 
kvalitní festival, ale také prostřednictvím 
hudby, tance, divadla a krátkých zamyš-
lení předávat křesťanský odkaz a hodnoty, 
na kterých vznikla naše kultura,“ uvedla 
Kateřina Trčková z pořadatelského týmu. 

Téma letošního ročníku znělo „Spo-
lečně“ a hlavním cílem bylo zabavit 
a povzbudit opravdu všechny věkové kate-
gorie. „Letos se nám podařilo oslovit jak 
mladé, tak i starší posluchače a přilákat 
také více lidí z okolí. Věříme, že lidé na fes-
tivalu načerpali nových sil, které budou 
předávat dál ve svém okolí spolu s Boží lás-
kou,“ zhodnotila akci Trčková. Festival při-
pravili mladí lidé z ČCE Javorník a CASD 
Veselí nad Moravou.

 Češi: ateističtí sobci? Dvě  třetiny 
Čechů nevěří v Boha, tvrdí výzkum, kte-
rý nedávno provedl americký nezávislý in-
stitut Pew Research Center. Zaměřil se 
na státy střední, východní a jihovýchod-
ní Evropy a ptal se na otázky souvisejí-
cí s náboženstvím, národní identitou a to-
lerancí. Z výzkumu vyplývá, že v České re-
publice je zdaleka nejméně věřících ze 
všech 18 zkoumaných států – k víře v Bo-
ha se tu hlásí 29 % dotázaných. V Eston-
sku je to 44 %, v Maďarsku 59 %, ve všech 
ostatních zemích je to minimálně 70 %. 
Mnohem spíše Češi věří v „existenci du-
še“ (44 %), v „osud“ (43 %) nebo v „zá-
zraky“ (37 %). V existenci nebe u nás vě-
ří 27 % lidí, v existenci pekla však už jen 
19 %. Jen čtvrtina Čechů se považuje pří-
mo za ateisty. 

Z toho pravděpodobně vyplývá i vyš-
ší míra tolerance např. k LGBT  komunitě 
– 71 % Čechů považuje  homosexualitu 
za společensky přijatelnou. Podobně 

David Floryk

Kdo tomu brání?
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morálkou“ (a s „překonanými“ rodinnými hod-
notami a „přežitým náboženstvím“), že tím pod-
lamují nohy jediné moci v  tomto světě, která je 
s  to vzdorovat chaosu a hájit tak i  jejich vlastní 
svobodu?  

Podstata zápasu je duchovní. Církev, je-li 
„věrná své věci“, tj. kázání o  vzkříšeném Ježíši 
Kristu, zasazuje duchu zkázy smrtelnou ránu. 

To je ten duchovní zápas, jehož zbraně nejsou 
tělesné, jak na  jiném místě Nového zákona píše 
svatý Pavel. 

Církev a stát jako spojenci
Nicméně, viděno Bonhoefferovýma očima, 

církev není v  tomto svém zápase proti silám 
zmaru zcela opuštěna. Vedle ní stále ještě stojí 
„ten, který brání“, tedy onen zbytek řádu, který 
dosud ještě vzdoruje úpadku. I tento řád, řád po-
litické moci, může v takové situaci v církvi „vidět 

spojence“ a pak „všechny prvky řádu, které ještě 
zbyly, chtějí být církvi na blízku: právo, pravda, 
věda, umění, vzdělání, lidskost, svoboda a vlas-
tenectví se po dlouhém bloudění vracejí ke svým 
počátkům...“

Církev svým zvěstováním ozřejmuje, že jí ne-
jde prostě jen o „udržení minulého“, vyhlíží věci 
nové, vyhlíží věčnost. Její poselství překračuje 

tento věk, tento svět a  jeho dějiny. 
Jako nositelka dějinného dědictví 
v tomto světě však má církev i „zá-
vazek vůči dějinné budoucnosti“, 
dějinný osud tohoto světa jí ne-
může být lhostejný. Přitom se stává 
oporou a útočištěm i těm, kdo vy-
hledávají její blízkost ve  svém zá-
pase na  obranu zbytků společen-
ského řádu...

Dittricha Bonhoeffera tento zá-
vazek a  toto spojenectví přived-
lo až k  protinacistickému odboji 

a přípravám atentátu na Hitlera, což jej nakonec 
stálo život (nacisté ho popravili v dubnu 1945).

Je na Bohu, jak rozhodne, zakončuje Bonho-
effer ve své Etice úvahy na toto téma. „Zda síly 
řádu ještě podepře a zda církev – přísně od nich 
odlišená, a  přece ve  spojenectví s  nimi – bude 
ještě moci předat budoucnosti své dějinné dě-
dictví, na němž spočívá požehnání i vina otců.“

Autor předsedá spolku Ostrava pro život.

Je členem KS Ostrava.

volnomyšlenkářští jsou Češi v případě 
potratů či předmanželského sexu. Naopak 
málo tolerantní jsou vůči různým nábožen-
ským skupinám, nejhorší vztah mají Češi 
k muslimům – dvě třetiny zdejších obyva-
tel odmítají přijmout muslimy za spoluob-
čany. Povzbudivý není ani výsledek týkající 
se peněz: Ačkoli ekonomickou situaci naší 
země hodnotí pozitivně více než polovina 
obyvatel, co se týče finančních darů, dobro-
volnické práce a pomoci potřebným, zůstá-
váme v pomyslném žebříčku na posled-
ních místech. 

 Evangelický den ve městech re-
formace. V Českém Těšíně a Cieszyně se 
17. 9. konal Evangelický den, který pořáda-
la SCEAV. Tvořila ho slavnostní bohoslužba, 
přednášky, zábavný program pro děti a mlá-
dež, ale také koncert Janáčkovy filharmo-
nie Ostrava.

V jubilejním roce pětistého výročí 
začátku reformace se reformace stala hlav-
ním tématem každoroční slavnosti. Úvodní 
bohoslužba proběhla v Ježíšově kostele 
na Vyšní bráně na polské straně, který je 
s reformací úzce spojen. Po shromáždění 
probíhaly v Ježíšově kostele i v blízkém Dia-
konickém a vzdělávacím centru Slezské Dia-
konie probíhaly komentované prohlídky 
muzeí protestantismu. 

Po obědě se na různých místech konaly 
přednášky a diskuse. O významu reformace 
debatovali profesor Józef Budniak s teolo-
gem Jerzym Sojkou a dalšími hosty. O svých 

zkušenostech ze súdánského věznění pro-
mluvil Petr Jašek.

Kromě různých atrakcí pro děti se pro 
ně v KASS Střelnice v podání souboru Bajka 
Těšínského divadla konalo představení 
Malý princ. Janáčkova filharmonie Ostrava 
zahrála v kostele v ulici Na Nivách skladby J. 
S. Bacha, J. Brahmse nebo Reformační sym-
fonii F. M. Bartholdyho. 

Večer se účastníci setkali se zástupci 
místních samospráv. Hlavními hosty byli 
starostové Českého Těšína a Cieszyna, Vít 
Slováček a Ryszard Macura. Obě města při-
jala titul měst reformace.

 Eriksen ve věznicích. Na  pozvání 
KMS sloužil Jan Eriksen i letos v českých 
a moravských věznicích, a to s novým tý-
mem, s tlumočníkem Pavlem Fialkou (KS 
Klatovy) a kytaristou Vladimírem Hoblíkem 
(KS Praha).

V Kuřimi 12. 9. oslovil 27 vězňů. „Mini-
málně 20 z nich na Janovu výzvu k při-
jetí Pána Ježíše pozitivně reagovalo, stoupli 
si, nahlas činili pokání a modlili se,“ uvedla 
organizátorka akce, tajemnice KMS Hana 
Pospíšilová. Odpoledne sloužil tým v ženské 
věznici ve Světlé nad Sázavou, kde na výzvu 
podle Pospíšilové reagovaly všechny účast-
nice, cca 50 osob, některé dokonce s pláčem.

„Jan všechny upozorňoval na to, že při-
jetí Pána Ježíše je teprve začátek,“ řekla 
Pospíšilová, „Je třeba začít číst Bibli, spolu-
pracovat s vězeňským kaplanem a snažit se 
i osobně měnit k lepšímu.“

13. 9. Eriksen sloužil ve vazební věznici 
v Olomouci. Na jeho dvě přednášky po sobě 
přišlo 16 a 17 osob, všichni do jednoho rea-
govali na výzvu. Kaplan Vazební věznice 
Olomouc Otto Broch uvedl, že Eriksenova 
mise „sklidila veliký úspěch“ a že věří, že 
„... přinese i dobré ovoce. Mnoho z účast-
níků otevřelo svá srdce Pánu a prohloubilo 
svoji touhu změnit svůj život skrze Ježíše.“

Po návštěvě Česka Eriksen odletěl kázat 
do věznic v Jižní Africe. Zatímco u nás oslovil 
desítky, tam na shromážděních kázal stov-
kám účastníků.

 Mariánský sloup odmítnut praž-
ským magistrátem. Když stavební od-
bor Prahy 1 letos v červnu vydal rozhodnu-
tí o umístnění stavby, čímž dovolil postavení 
napodobeniny Mariánského sloupu na sta-
roměstském náměstí, bylo to pro ty, kteří 
v objektu vidí památku netolerance, překva-
pení. Předcházela tomu zákulisní jednání ze 
strany arcibiskupství, kdy kardinál Duka pře-
svědčil starostu Prahy 1 Oldřicha Lomecké-
ho, do té doby odpůrce této radikální změny 
Staroměstského náměstí, o tom, že protes-

tanté už postavení sloupu nebrání. Rozhod-
nutí o umístění stavby, v tomto případě ko-
losu, který váží přes 100 tun, totiž neumož-
ňuje diskusi a je závazné.

Proti tomuto postupu se mezi církvemi, 
křesťanskými spolky i jednotlivci zvedl odpor. 
Protestovali i mnozí nekřesťané. Spisovatelka 
a aktivistka Lenka Procházková zorganizovala 
protestní petici, která byla s více než tisícem 
podpisů předána magistrátu. Užší výbor KMS 
napsal otevřený dopis starostovi Lomeckému. 
KMS na něj obdržela vyhýbavou odpověď, 
která se nezabývala hlavními body dopisu.

O obnově sloupu jednali zastupitelé 
pražského magistrátu na schůzi 14. 9. Sešly 

se tam desítky příznivců 
i odpůrců z řad veřejnosti, 
zaznělo asi třicet jejich 
vyjádření. Pak mluvili 
zastupitelé. Tříhodinový 
maraton vyústil v hlaso-
vání, kdy se přítomní 
zastupitelé velikou větši-
nou vyjádřili proti dostavbě 

sloupu. Jako představitelé majitele pozemku 
novostavbu sloupu neumožní.

Proti obnově sloupu se na magistrátu 
spojili komunisté s piráty, s ANO i se soci-
alisty. Také mezi odpůrci sloupu ze strany 
veřejnosti byla veliká různost, reprezentanti 
etablovaných církví (CČSH) i křesťanských 
organizací (Veritas, Exulant, České studny, 
KMS) spolupracovali s levicovou iniciati-
vou Ne základnám a řadou dalších uskupení 
i jednotlivců.
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Uvědomují si ti, kdo bourají 
„starý svět“, že podlamují
nohy jediné moci, která je 
s to vzdorovat chaosu?

V. Hoblík, H. Pospíšilová, P. Fialka
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